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Laura Lobo, del Club
Bàsquet Granollers: 
“Les Corts és el meu barri”

A FONS pàgs 12 i 13

Els dos anys de les víctimes
més grans de la pandèmia
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El consistori vol transformar 
la distribució de mercaderies
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ja és de la Generalitat
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Per fi

L’avingudaMadridesperauna
reformaquees faràpregar
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PATRIMONI pàg 8
El regidor Riera anuncia més
protecció patrimonial per
al recinte de la Maternitat

SALARIS A LA BAIXA pàg 3

Taxistes i conductors VTC
viuen una realitat precària
més enllà del conflicte
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Els carrers de la ciutat se’ls va
veure el passat dijous com feia
temps que no se’ls veia: vestits de
negre i groc. Una de les associa-
cions de taxistes, Élite Taxi, va
convocar una manifestació per
l’expedient sancionador que l’Au-
toritat Catalana de la Compe-
tència (ACCO) els havia obert a
ells mateixos i a una altra asso-
ciació, Taxi Project 2.0. La raó?
Protagonitzar un possible boicot
contra Uber en el seu tercer in-
tent de treballar a Barcelona,
ara que ho fa amb taxistes.

Aquest fet és només la pun-
ta de l’iceberg de l’historial de
conflictes que han viscut els ta-
xis i els VTC –model de negoci
alternatiu sota el qual treballa-
va Uber i encara ho fan Cabify i
altres empreses– des que l’últim
va aterrar a Barcelona fa uns
anys. Encara que a vegades s’ha-
gi mostrat els treballadors de les
dues bandes com a oponents de
dos mons diferents, són més
semblants del que sembla. En al-
guns casos, han patit els efectes
d’aquesta ‘guerra’ i sempre han
perseguit el mateix objectiu:
guanyar-se la vida. 

ELS INICIS
Un exemple és el del membre del
Sindicat del Taxi de Catalunya
(STAC), Carlos Fernández, qui és
taxista des de fa 23 anys. Tal com
recorda, els inicis d’aquesta com-
petència van ser durs: “Els VTC
van començar molt fort, amb
cotxes de gamma mitjana alta,
xofers amb vestit i oferint tarifes
més baixes”.  Era difícil millorar
tots aquests incentius, i això,
afegeix, es va traduir abans de la
pandèmia en una baixada de la
facturació del 15%. Tot apunta-

va que el nou competidor no te-
nia intenció de marxar i que ha-
via d’acostumar-se a ell. Per part
seva, un conductor de VTC, Joan
Capdevila, assegura entendre el
rebuig que els  taxistes sentien
llavors cap a Uber. “Era com un
vesper, hi havia cotxes negres per
tot arreu”, reconeix.

L’origen de la relació de Cap-
devila amb Uber es remunta al
2018, quan va deixar la seva an-
terior feina després de 35 anys
treballant a Mercabarna. El ra-
dical canvi de sector, indica, li va
sortir molt bé al principi: “Gua-
nyava 1.000 euros setmanals”. El
2019, però, l’important augment
de conductors d’Uber i, per tant,
de l’oferta del servei, van fer que
els seus ingressos baixessin a
600 euros. Està clar que cobrar
aquesta suma a la setmana és
igualment un salari alt, però
també és veritat que una caigu-

da dels ingressos de quasi el
50% desconcertarien o enfada-
rien a quasi tothom. 

PER UN SOU DIGNE
Ha plogut molt des d’aquells
temps i, tal com afirma Fernán-
dez, això es nota amb les tarifes
dels VTC i dels taxis, que ara són

força similars. El que, però, in-
digna a Capdevila és que el sou
base dels VTC és des de fa temps
de 1.150 euros per 40 hores a la
setmana quan “la vida és ara
més cara”. “A més, treballem a la
carretera: tenim risc d’accident o

de multa”, alerta sobre un pan-
orama que no és gaire millor en
el món del taxi. 

Fernández, diu, va tenir la
sort de comprar la llicència del
seu taxi el 1999 per 50.000 eu-
ros, però abans de la crisi del
2008 algunes van arribar al des-
orbitat preu de 180.000 euros.
Haver de pagar els préstecs de-
manats per aquesta, juntament
amb els efectes d’aquella crisi i la
posterior aparició dels VTC, van
desencadenar el desastre entre
alguns companys. “Uns pocs
van haver de deixar la professió
i avui n’hi ha d’altres que treba-
llen més de 12 hores per cobrir
despeses”. El seu cas i el d’altres
companys sense deutes és millor,
però tampoc escapa de la pre-
carietat. Per tenir al compte
bancari un sou digne cada mes,
subratlla, ha d’estar al volant
entre 10 i 12 hores al dia.

SENSE CONSENS
Per molt que ara els dos models
de negoci convisquin millor i
que, segons Capdevila, hi hagi
molts menys vehicles VTC a Bar-
celona, difícilment els taxis po-
dran acceptar-los. No es pot ob-
lidar que abans de la seva arri-
bada havien tingut sempre el
monopoli del servei. És per això
que Fernández suggereix que la
solució és que els VTC tornin a
dedicar-se només al transport de
luxe, com feien abans. 

En canvi, Capdevila creu
que amb la baixada del nombre
de VTC la seva competència és
ara més justa i, per tant, “no
hauria de canviar res”. És evi-
dent que les paraules de tots dos
estan lluny de mostrar un con-
sens, però els seus testimonis
també denoten que no asse-
nyalen a l’altre per la seva si-
tuació, si no a les regles del joc.

Alba Losada
BARCELONA

Precarietat a banda i banda
» Una manifestació d’Élite Taxi reviu el conflicte entre taxistes i el model de negoci alternatiu al taxi: VTC
» Treballadors de les dues bandes expliquen la precarietat o pèrdues de salari viscudes aquest temps

Un moment de la manifestació on van participar 600 taxis, segons la Guàrdia Urbana, i entre 2.000 i 3.000, segons Élite Taxi. Foto: Línia 

“Uber era com un
vesper, hi havia cotxes
negres per tot arreu”,
reconeix un conductor

A fons
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La lupa

“Hi ha llocs que fan de nosaltres el que
som…”, es deia a la premiada pel·lícu-
la Mystic River (2004), de Clint Eas-
twood i amb Sean Penn i Tim Robbins

de protagonistes.
I és que les persones arrelem als nostres llocs d’ori-

gen, ens fem d’allà i, alhora, el lloc ens fa com som. De
la mateixa manera que el llenguatge, la seva gramàtica
i l’etimologia estructuren el pensament de manera di-
ferent per cada idioma, els llocs on creixem i que habi-
tem durant la nostra vida construeixen la nostra manera
de veure el món, d’assimilar-lo dia rere dia.

En una poc original experiència proustiana, un
dels llocs que més intensament em va formar durant la
infància –m’imagino que com a molta gent– va ser la casa
de la meva àvia.

Vivia en una deliciosa casa de l’Eixample barceloní,
al passeig de Sant Joan. És un carrer ample, peculiar, amb
molt caràcter. Uneix el Monument a Mossèn Cinto Ver-
daguer amb la plaça de Tetuan, l’Arc de Triomf i el Parc
de la Ciutadella, i això li dona un aire senyorial, diferent
dels altres carrers de la ciutat.

Recordo la casa llarga, profunda i fresca. D’entra-
da fosca i misteriosa, es descobria vida a banda i ban-
da, molt al fons. A l’esquerra treia el cap davant de l’Es-
glésia de Sant Francesc de Sales, al costat del col·legi
dels Maristes. I a la dreta al pati interior d’illa, més ín-
tim i tranquil, on solia estar la meva àvia cosint a la ga-
leria. Podria reproduir de memòria els dibuixos de les
rajoles de terra, aquelles que, al pas de davant de la cui-
na, es movien amb un so característic, advertint-la que
algú s’acostava pel passadís.

Recordo els seus canaris. Avui gairebé ningú té ca-
naris a casa. La meva àvia en solia tenir sempre sis o set,
que inundaven l’aire amb els seus cants interminables.
El sol mediterrani entrava pels vitralls de la galeria, ai-
xecant una naturalesa exuberant entre els testos. La meva

àvia s’asseia al balancí, connectada amb aquell món d’har-
monia que havia anat construint amb el pas del temps.

Segurament, molts dels llocs que associem amb la
bellesa, la pau o l’equilibri estan relacionats amb les
nostres vivències. Un lloc ens resulta agradable per-
què el comparem, conscientment o no, amb les nos-
tres experiències i aprenentatges previs. Construïm la
nostra escala de valors i la nostra dependència emo-
cional amb les cases que habitem.

Jorge Luis Borges explicava que tot el que va escriure
ho havia llegit en poc més d’una vintena de llibres de la
biblioteca familiar. Confessava que aquests eren els seus
únics referents i que acabava, irremeiablement, tornant-
hi cada vegada que iniciava un nou relat.

En aquest sentit, la desaparició forçosa del lloc on vi-
vim suposa un trauma emocional que va més enllà d’u-
na simple pèrdua material. És quelcom que podem veu-
re a les catàstrofes naturals, fins i tot en aquelles on no
hi ha víctimes. Establim un vincle profund de depen-
dència amb aquells murs, amb el que hem viscut entre
ells. No hi ha gaires diferències amb les persones que es
veuen obligades a abandonar casa seva per no poder fer
front al pagament del lloguer o de la hipoteca. Organit-
zacions com la Plataforma d’Afectades per la Hipoteca
(PAH) o el Sindicat de Llogateres viuen diàriament si-
tuacions emocionals límit, sens dubte motivades per la
vulneració del dret bàsic de tenir un lloc on viure, però
augmentades també pel desarrelament que suposa
haver de deixar tants records de la seva llar actual.

La meva àvia va estar sempre de lloguer en aquella
casa, fins que va morir amb gairebé cent anys. Va criar
nou fills pràcticament sola, perquè l’avi va morir jove.

Una carta del propietari va comunicar que el con-
tracte s’extingia amb la mort de la meva àvia i que una
de les meves tietes, que sempre hi va viure amb ella,
havia d’abandonar, amb vuitanta anys, l’única casa que
havia conegut. Més enllà de la complicació logística que
allò augurava, el que veritablement va generar un sen-
timent de tristesa i de pèrdua irreparable va ser la des-
aparició de la llar familiar de l’imaginari de les nostres
vides. Totes aquelles vivències només quedarien en el
record, sense un lloc on rememorar-les, sense uns es-
pais on poder reviure-les.

Un fet que, no per quotidià i acceptat, deixa de ser
violent. Un propietari legal que exigeix la seva casa i el
dret a explotar-la a un preu més alt i una família ‘pro-
pietària’ que l’habita i que reclama també la seva casa i
els seus records, “si és que hi ha”, com ens cantava en
Jaume Sisa, “cases d’algú”.

En un món cada cop més poblat i amb més desigu-
altats socials, es fa cada cop més urgent un pacte per l’ha-
bitatge que no només en faciliti l’accés, sinó que ho faci
amb voluntat d’estabilitat i permanència. Un pacte que
tingui cura i reconegui el paper fonamental que juguen
les nostres cases en la nostra educació i en el benestar
emocional de les persones.

Aquesta estabilitat l’han de garantir els nostres go-
verns, mantenint i fent créixer el parc d’habitatge públic.
El sòl és un bé finit que s’esgota, i no es pot destinar a
la venda si es vol fer front a la demanda d’habitatge de
cada nova generació. L’habitatge públic no ha de ser de
ningú. És de tots.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, 
arquitecte fundador de haz arquitectura 

i professor de projectes arquitectònics a la UPC

La desaparició forçosa 
del lloc on vivim suposa 

un trauma emocional

NLes millors
perles

El Dr. Gomollón ha explicat a Twitter una emotiva història que
gairebé l’ha fet plorar a la consulta. Un pacient amb un trastorn

mental veu que els seus pares es fan grans i, per no perdre’ls, fica
els rellotges al congelador o els retarda: vol aturar el temps.

La ‘Macarena’ en bucle per dissoldre una concentració
d’antivacunes. És l’estratègia desesperada que va fer

servir la policia a Nova Zelanda per fer fora els antivacunes
que feia sis dies que acampaven davant el Parlament.

Al Sergi li van robar el DNI, com a tanta gent, i arran d’això va
començar a rebre acusacions d’estafa cada setmana, tal com

ell mateix va explicar a RAC1. Un any després, han trobat el seu
carnet. Només s’ha hagut de gastar 8.000 euros en advocats. 

Un home es trenca la cama mentre fugia dels Mossos
d’Esquadra en plena operació antidroga al Raval de

Barcelona, segons ha publicat ElCaso.cat. No només va
acabar emmanillat, sinó també amb el fèmur fracturat.

LA FOTOEli Don/ACN

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cases d’algú
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Via judicial per a Can Capellanets1

2
El passat fabril de les Corts 
es manifesta a la Colònia Carné

El casal jove Ca la Panarra estarà 
acabat el setembre

Escepticisme al mercat amb la 
compra de locals dels entorns

Pedralbes tindrà “el segon” 
Palau de la Generalitat

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

El consistori ha obert un procés
participatiu amb els veïns sobre
la transformació de l’avinguda
Madrid. El procés, però, arriba

amb retard respecte de les dates
anunciades. I les obres per fer 
la reforma no començaran fins 

al següent mandat.
pàgina 8Ajuntament

Part del patrimoni del recinte 
de la Maternitat tindrà més
protecció. El Districte està

treballant amb el Departament
de Patrimoni per protegir tres
espais que fins fa poc no ho

estaven: els pavellons Cambó i
Hèlios i la casa de la Maternitat.

pàgina 8Districte

La regidoria de Comerç vol
millorar la recollida i distribució
de mercaderies, raó per la qual
ha proposat fer créixer els punts
de recollida físics i augmentar 

el nombre de Centres de
Distribució Urbana de
Mercaderies (CDUM’s).

pàgina 16Comerç

A les xarxes

@Catinformacio: L’OTAN no veu, de mo-
ment, cap senyal de desescalada militar en
la crisi d’Ucraïna. Rússia insisteix que avui
ha començat a replegar part de les tropes.

@jmangues: Nou escorcoll anticorrupció
en institucions governades pel PSC.
Aquesta vegada a l’Ajuntament de Corne-
llà i al Consell Esportiu del Baix Llobregat.

#CorrupcióACornellà?

@Hibai_: Yo haría una ley que obligue a
mostrar cuánto cobran todos aquellos
que se pronuncien en público contra la
subida del salario mínimo.

#SMIDeMilEuros #ConflicteAUcraïna

Safata d’entrada

Aquests últims dies s’ha
parlat molt de la candi-
datura als Jocs Olímpics

d’Hivern que es podrien dispu-
tar entre Catalunya i Aragó.

Servidor coneix molt bé
aquelles contrades: la meva fa-
mília paterna és originària del
poblet d’Aravell (Alt Urgell), on
està documentada des del segle
XVI (o almenys fins aquí ha po-
gut arribar la recerca). Tot un ex-
emple d’arrelament a la terra.

Com sempre ha passat, da-
vant els grans esdeveniments in-
ternacionals, surten veus con-
tràries, unes de caire polític i
d’altres anunciant catàstrofes
ecològiques: la qüestió és oposar-
s’hi com sigui. Són les inevitables
“plataformes del NO”. El cert,
però, és que aquestes persones
solen viure a les capitals de les co-
marques pirinenques, on gau-
deixen de totes les comoditats al
seu abast  i, per tant, desconeixen
les penalitats i privacions  que pa-

Sí als Jocs Olímpics d’Hivern
per Antoni Moliné

teixen els vilatans dels minús-
culs pobles d’alta muntanya.

Per començar, no tenen
connexió a internet ni possi-
bilitat d’usar telèfons mòbils,
de manera que viuen en el
més complet aïllament, cosa
insòlita en ple segle XXI. I
què dir de les carreteres, tan es-
tretes que, quan es troben dos
cotxes en  sentit contrari, un
d’ells ha d’aturar-se per deixar
passar l’altre? Ah! I moltes
són de terra. Per descomptat
que, d’entrebancs, encara en
podríem fer una llarga llista.

Els Jocs han de servir  per
solucionar, o almenys esmor-
tir, el dia a dia dels autèntics
pobladors del veritable Piri-
neu. Després no ens queixem

de l’abandonament constant,
que sempre acaba en habi-
tatges enrunats de per vida.
Fem-ho per ells.

La Generalitat vol consul-
tar a les comarques si volen o
no els Jocs, però sense pre-
sentar abans un projecte ben
detallat on consti el que està
previst fer, especialment pel
que fa a les infraestructures. I
no es pot decidir a cegues.

No voldria acabar aquest
article sense donar les gràcies
als promotors particulars que
han obert cases rurals, que
tanta vida i llocs de treball
ofereixen en zones on la de-
sertificació encara seria més
evident. Es mereixen un re-
coneixement.
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MOBILITAT4L’Ajuntament vol
convertir l’avinguda Madrid i el
carrer Berlín en dues vies on el
vianant tingui més espai i la
mobilitat sigui més sostenible. És
per això que ara que el consistori
ha començat a redactar el pro-
jecte de les futures obres, ha
obert un procés participatiu per
conèixer l’opinió que té el veïnat
sobre aquesta transformació.
Els veïns que vulguin traslladar
les seves idees o necessitats hi
poden participar fins al pròxim
28 de febrer a través d’una en-
questa en línia. A finals de se-
tembre, però, es va dir que un
procés participatiu sobre aquest
projecte començaria durant la
tardor. Ja fa quatre mesos i mig
d’aquell anunci. 

MENYS ESPAI PER ALS COTXES
Tal com es va comunicar en
aquell moment, alguns dels ob-
jectius de la reforma són, en el
cas de l’avinguda Madrid, ei-

xamplar voreres, treure carrils de
circulació i fer un carril bici de
dos sentits. Aquesta última pro-
posta és una manera de donar
resposta a la demanda que
col·lectius del món de la bicicle-
ta reivindicaven des de feia anys. 

D’altra banda, és important
recordar que si el consistori vol

fer aquests canvis és perquè
actualment a l’avinguda Ma-
drid hi ha una  alta presència de
cotxes i motos i en alguns trams
hi ha fins a cinc carrils de cir-
culació. A més, segons ha afir-
mat l’Ajuntament, les voreres
són estretes i algunes estan fins
i tot en “mal estat”. 

Alguns trams de l’avinguda Madrid tenen cinc carrils. Foto: Ajuntament

L’avinguda Madrid espera una
reforma que es farà pregar
» El procés participatiu no finalitzarà fins a Setmana Santa

» El govern vol tenir redactat el projecte abans que acabi el mandat

El recinte de la Maternitat
tindrà més protecció 

PATRIMONI4Part del patrimo-
ni de l’antic recinte de la Mater-
nitat estarà més protegit. Tal
com va avançar beteve, el Dis-
tricte està treballant amb el De-
partament de Patrimoni per pro-
tegir tres espais que fins fa poc no
ho estaven. Es tracta del pavelló
Cambó, situat a l’entrada del re-
cinte; el pavelló racionalista Hè-
lios, on es troba el CAP les Corts;
i la casa de la Maternitat, que
acull l’àrea de Maternitat de
l’Hospital Clínic. 

Per part seva, el regidor Joan
Ramon Riera va dir al mateix
mitjà que els objectius d’aquests
canvis responen a la necessitat de
conservar millor el recinte. “Fa
falta posar ordre a aquest entorn,
tenir cura del patrimoni i vetllar
pels diferents usos que hi ha”, va
afirmar. D’altra banda, els veïns
van criticar a beteveque no se’ls
hagués consultat els espais que
feia falta protegir i van demanar
que es donés més informació
sobre els elements catalogats.

EQUIPAMENTS4El Palau de Pe-
dralbes va passar el passat 8 de fe-
brer a mans de la Generalitat
després que es tanqués la cessió
gratuïta de l’edifici i els seus jar-
dins per part de l’Ajuntament, que
fins ara n’era el propietari. 

D’acord amb el text aprovat,
l’edifici i el seu recinte passaran a
ser una seu representativa i de re-
lacions institucionals de la Gene-
ralitat. En una roda de premsa, la
portaveu del Govern, Patrícia
Plaja, va explicar que la intenció

era que fos un “segon palau” que
acollís actes i que tingués un pa-
per institucional important. 

D’altra banda, fa falta recordar
que el procés de la cessió del re-
cinte va començar fa més de 18
anys. El 2004, es va arribar a l’a-
cord que la Generalitat finançaria
part del cost total del Museu del
Disseny i, a canvi, l’Ajuntament
cediria la propietat del Palau de
Pedralbes i els seus jardins. Però
no va ser fins fa pocs dies que la
cessió es va fer realitat.

EL FESTIVAL DE MÚSICA
Una altra novetat  sobre els jardins
és que a principis de febrer l’A-
juntament va treure a concurs
l’espai perquè es faci un festival de
música el pròxim estiu, quan fins
a l’any passat es feia el Festival Jar-
dins de Pedralbes organitzat per
la promotora Concert Studio.  Les
bases del nou concurs perme-
tran fer un concert diari amb un
màxim de 2.400 assistents i la pro-
motora haurà de fer un estudi de
l’impacte sonor dels concerts.

Es treballa per protegir tres pavellons del recinte. Foto: Ajuntament

ElsegonpalaudelaGeneralitat

El procés de la cessió va començar fa 18 anys. Foto: Arxiu

Entitats | Presentació de Ca la Panarra
El futur Espai Jove Ca la Panarra va fer el passat 12 de febrer un acte de

presentació a la plaça Comas, on va haver-hi una xocolatada, una tabalada
i concerts. Es preveu que les obres de l’espai acabin el pròxim setembre.
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4Adaptar els jocs i les eines de la
ludoteca, trobar solucions tecno-
lògiques per flexibilitzar l’espai o mi-
llorar l’accessibilitat cognitiva i co-
municativa per tal que infants amb
qualsevol mena de discapacitat o
amb algun trastorn de salut men-
tal i els seus familiars puguin gau-
dir dels jocs conjuntament i com-
partir un espai d’oci i de relació amb
altres persones usuàries. 

Aquests són els objectius del
repte, impulsat per Digital Future
Society i l'Ajuntament de Barce-
lona, a través del Comissionat d'A-
genda 2030, el Districte de les
Corts i l'Institut Municipal de Per-
sones amb Discapacitat (IMPD), i
emmarcat en el programa Inno-
vAcció 2030. Així doncs, la pro-
posta guanyadora treballarà per
fer de la ludoteca Guitard, inau-
gurada l’any 2010 i que forma
part de la xarxa de serveis públics
infantils de la ciutat, un equipa-
ment de proximitat més accessible
per a la ciutadania.

NOVES SOLUCIONS
La iniciativa proposa identificar i tes-
tejar un seguit de solucions tec-
nològiques que tinguin un impac-
te positiu per a la ciutadania i que

alhora contribueixin a la consecu-
ció dels Objectius de Desenvolu-
pament Sostenible (ODS) a la ciu-
tat de Barcelona. 

Aquesta col·laboració entre
Digital Future Society i l’Ajunta-
ment de Barcelona a les Corts se-
guirà al llarg del primer trimestre
d’aquest 2022 amb el llançament
de noves convocatòries per als dis-
trictes de l’Eixample i Horta-Gui-

nardó i als tres reptes ja identificats
al conjunt de la ciutat. 

En el cas de la convocatòria de
la ludoteca Guitard, el repte busca
identificar solucions per fer efectiu
el dret a l’accessibilitat universal i fo-
mentar les mateixes oportunitats
de participació i d’inclusió de les
persones amb discapacitat en tots
els aspectes de la vida social, cul-
tural i educativa. En el repte es
comptarà amb el suport de les en-

titats de persones amb discapaci-
tat del districte, en especial amb l’es-
cola Esclat, que és veïna de la lu-
doteca; per tal d’avaluar les dife-
rents accions que s’hi desenvolupin.

ESPAI D’INCLUSIÓ
Aquesta acció respon a la voluntat
de fer els equipaments munici-
pals més accessibles, plantejada, en-
tre d’altres, a través de l’Espai d’In-
clusió del districte de les Corts i de
diferents mesures de govern de les
Corts, i en col·laboració de l’Institut
Municipal de Persones amb Dis-
capacitat (IMPD). 

L’Espai d’Inclusió del districte
de les Corts és un espai d’acció, de
reflexió i d’interacció entre el con-
junt dels agents implicats: entitats
de persones amb discapacitat,
entitats del tercer sector i agents
econòmics i de coneixement, que
treballen amb l'objectiu de ga-
rantir la igualtat d'oportunitats
en tots els àmbits, sumant les vo-
luntats i les capacitats d'actors so-
cials diversos, els quals poden
aportar conceptes innovadors
per enriquir un debat necessari
per analitzar com ampliar les ac-
cions d'integració que es volen ti-
rar endavant.

CONVOCATÒRIA
Aquesta convocatòria s’adreça a
entitats, empreses, organitzacions
i/o persones emprenedores amb
vocació innovadora i una mirada
inclusiva que fomentin la igualtat
d’oportunitats en tots els àmbits
de la vida social, cultural i educa-
tiva. El termini de presentació de
propostes acabarà el 30 de març,
i el procés d’avaluació constarà de

tres fases, l’última de les quals in-
clou un comitè d’avaluadors ex-
terns i personal tècnic munici-
pal, que triarà la solució més in-
novadora. La proposta escollida,
que es presentarà al maig, rebrà
un suport financer de fins a 40.000
euros, que aportaran el Districte
de les Corts i l’Institut Municipal de
Persones amb Discapacitat (IMPD).
Es poden consultar els requisits i
les formes de participar-hi al web

de Digital Future Society: digital-
futuresociety.com/ca/innovac-
cio2030-repte-ludoteca-guitard.

ELS REPTES D’ENGUANY
El Comissionat de l’Agenda 2030
i Digital Future Society treballen
amb les gerències de tres distric-
tes de Barcelona – les Corts, l’Ei-
xample i Horta-Guinardó- en la
definició d’aquests tres reptes
d’innovació al territori. En aquest
cas, entre els tres organismes
s’han definit els diferents reptes in-
novadors per a cada districte so-
bre problemes d’accessibilitat uni-
versal, derivats del turisme i la mo-
bilitat urbana. A partir d’aquesta
definició, Digital Future Society
s’encarrega de la cerca, selecció i
implementació dels projectes
guanyadors, avaluant l’impacte
de les tecnologies plantejades
com a resposta dels reptes.
Aquests tres reptes dins l'àmbit
dels districtes se sumen als im-
pulsats conjuntament amb B:SM
a escala de ciutat per aconseguir
una visita més inclusiva al Park Gü-
ell i al Zoo de Barcelona i també
per assegurar un ús adequat de les
places d’estacionament reserva-
des a la via pública.

Fem accessible la ludoteca Guitard
» El repte forma part del programa InnovAcció 2030, del Comissionat de l’Agenda 2030 

»Es busca millorar l’accessibilitat cognitiva i comunicativa de la Ludoteca Guitard de les Corts

Es vol fer efectiu el
dret a l’accessibilitat

universal

La Ludoteca Guitard es vol convertir en un espai referent de l’accessibilitat i la inclusivitat. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Les propostes es
poden presentar 
fins al 30 de març

Barris al dia
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Tota la població de Sant
Fost. O gairebé tota la de
la Llagosta. O la meitat
de la de Martorell o Ole-

sa. O dues terceres parts de la de
Sant Just. El nombre de defun-
cions de persones grans que hi va
haver durant el primer mig any
de pandèmia equival a aquestes
comparacions. En només sis me-
sos, 11.255 persones de més de 70
anys van morir a conseqüència de
la covid a Catalunya. Es diu de
pressa, però com seria l’expe-
riència de visitar, per exemple,
Sant Fost el 31 de gener de 2019
i veure gent als carrers i tornar-
hi el juny de 2020 i no trobar-hi
ningú? Seria com caminar per un
paisatge arrasat per la guerra o pel
silenci d’un desastre nuclear. 

És així com millor s’entenen
els efectes de la pandèmia: com
un desastre que va posar el focus
en la gent gran. I ara que ja hem
fet el símil adequat, que sabem de
què parlem, caldrà pensar com
aquesta població ha entomat una
realitat tan extrema. Mort, tristesa
i soledat. Aquestes serien les tres
paraules guia per recórrer els
dos darrers anys viscuts per les
persones grans. Però també ho
serien altres mots menys durs: re-
sistència i esperança. 

MORT
Quan el 10 de març la filla de la
Maria Teresa li va dir que era mi-
llor no reunir-se per celebrar  el
seu aniversari, ella, una dona vi-
tal de 86 anys, no podia arribar a
imaginar-se el que havia de venir.
“No em vaig espantar”, assegura
a l’altra banda del telèfon. 

Durant aquests dos anys, el
seu exmarit i el pare del seu gen-
dre han mort de covid. “Els meus
dos consogres van entrar a l’hos-
pital amb covid, i quan ella va re-
cuperar-se i en va poder sortir, li
van dir que el seu marit havia
mort”, relata la Maria Teresa.

Albert Quiles, director de la
fundació Amics de la Gent Gran,
assenyala que a l’inici de la pan-
dèmia les morts es van fer notar
en un organisme que està en
contacte amb unes 2.200 perso-
nes. “No podem dir-ho del cert,
però les morts d’usuaris van aug-
mentar entre un 10 i un 15% els
primers mesos”, afirma Quiles. 

Amb tot, si en algun lloc es va
fer sentir especialment la mort de
la gent gran, aquest va ser les re-
sidències: l’epicentre de la pan-
dèmia. Tal com ha posat sobre la
taula Amnistia Internacional, “a
Catalunya, de l’1 de març al 15 de
novembre de 2020 van morir per
covid 7.045 persones grans que vi-
vien en residències”. Així mateix,
l’organització denuncia que en
molts centres s’han vulnerat drets
fonamentals d’usuaris i familiars.

“Tinc dret a saber què estava
passant. Ens ho han negat sem-
pre. La meva mare no ens la po-
dran tornar, però una cosa que es
podria haver evitat no volem que
torni a passar mai més”, diu l’A-
na María, filla d’una dona que vi-
via a la residència Federica Mont-
seny de Barcelona. En el seu cas,

no va ser traslladada a l’hospital
quan es trobava en estat crític, i
encara que la filla ha presentat
una denúncia, el contenciós, com
tants altres a tot l’Estat, encara no
s’ha resolt. 

Els mateixos treballadors d’al-
gunes residències de Barcelona
han denunciat les deficiències
que els seus centres tenien per
afrontar una crisi com la que hi va
haver. La Natalia, una gericulto-
ra d’una residència barcelonina,
afirma que a les persones grans

que hi vivien “no se’ls va explicar
què estava passant i moltes van
pensar que se les castigava”, i
això va comportar-los “un greu de-
teriorament físic”. En els casos
més extrems, segons lamenta
Amnistia Internacional, “hi ha
persones que han mort soles, vio-
lant així el seu dret a la mort dig-
na i suposant també un trauma
per a les seves famílies”. “Tampoc
va haver-hi una gestió adequada
de l’acomiadament i del trasllat de
les persones un cop mortes: no s’a-

visava els familiars, tardaven dies
a treure els cossos de les residèn-
cies, les famílies no sabien on
eren...”, afegeix.

TRISTESA
La mort és la conseqüència més
terrible de la pandèmia. Malgrat
això, la crisi sanitària també s’ex-
pressa en altres aspectes com el
confinament. 

“La veritat és que he viscut
molt malament aquests dos
anys... Estic sola i soc molt gran,

i els dos primers mesos me’ls vaig
passar sense veure ningú”, diu
l’Aurora. Ara té 86 anys i surt de
casa amb dificultats. Abans bai-
xava al carrer i quedava amb al-
tres persones grans, però el març
de 2020 tot allò va quedar enre-
re. La seva anterior vida es va en-
sorrar. La pandèmia li ha passat
factura i ha empitjorat física-
ment. Li costa caminar. De fet, ha
passat del bastó al caminador en
menys de dos anys. “La vida
m’ha canviat”, lamenta. 

El 40% de les persones grans se senten més soles ara que abans de la pandèmia. Foto: Eli Don/ACN

Les persones grans són les que més han patit els efectes de la pandèmia. 
A més de veure’s directament afectades pel risc de mort si es contagien, 

de vegades s’han sentit soles i oblidades per la societat. Això ha fet que la seva
condició tant física com emocional s’hagi deteriorat en menys de dos anys.

Els dos anys de les
víctimesmés grans
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n Els periodistes, sempre sota l’a-
llargada ombra de l’objectivitat, obli-
dem que les històries sobre les quals
escrivim també són nostres. I per
molt que ens en vulguem extreure,
ens afecten. En el cas de la pandèmia,
aquesta idea no pot ser menys certa.
Tots coneixem gent gran. Avis, pares,
àvies o mares que han estat les vícti-
mes d’aquests dos anys. Han patit ve-
ient com persones de la seva genera-
ció morien i pensant que, si s’infecta-
ven, recorrerien el mateix camí.

La Montse i l’Albert tenen 86 i 90
anys. Quan va començar la pandèmia

tenien una dona que anava a casa
seva cada dia per netejar i cuinar. Amb
dificultats i ajuda, encara es podien
valer pel seu propi peu. Poc després
de l’esclat de la pandèmia, però, la
noia que treballava a casa seva va de-
cidir que, per por de contagiar-se i de
contagiar-los a ells, deixava la feina. 

Els familiars ens vam organitzar
per fer les tasques. Cada dimecres,
qui escriu aquestes línies hi anava
dues hores a netejar els lavabos, a
passar l’aspiradora i a fregar el terra,
mentre la Montse mirava com Ana
Rosa Quintana treia a passejar eslò-
gans sensacionalistes a la televisió i
l’Albert escoltava a la ràdio les nove-
tats financeres del seu Barça. Altres

familiars s’encarregaven de fer-los la
compra, d’anar a la farmàcia, de plan-
xar-los la roba o de fer-los el menjar.

Els mesos van passar, i quan la si-
tuació ja estava més normalitzada, la
filla de l’Albert i la Montse va trobar
una altra noia per fer les tasques. La
parella cada cop tenia més dificultats
per valer-se per si mateixa. Per a la
Montse, era el dolor, “el mal de tot”, i
per a l’Albert la cada cop més fràgil
vista, que el feia “avorrir com un vell”. 

La reclusió els ha passat factura. Ell
cada cop va amb menys freqüència al
mercat a comprar i ella no es mou de

casa. Diuen que tenen ganes de mar-
xar. Aquell eufemisme de la mort. Par-
lem el gener quan els dic que vull que
apareguin en aquest reportatge. Els
pregunto què és el que més els ha
afectat de la pandèmia i si tenien por
de contagiar-se. “De contagiar-me i
morir, no. El que pitjor porto és no po-
der veure els meus fills i els meus nets
amb tanta freqüència”, diu la Montse.
“Poder-los abraçar”, afegeix. “Ja m’ho
imagino”, responc jo amb les paraules
sortint-me de darrere de la mascareta
i pensant que aquesta vegada tampoc
l’abraçaré. “Treu-te aquesta merda de
la cara”, em diu l’Albert fent broma
com fa sempre. Tots tenim gent gran
que es mereix les nostres històries. 

Els meus avis

Ella és l’exemple més clar de
la llosa que suposen els temps
pandèmics. “Abans vivia molt
bé, i ara m’enrabio perquè em
dic: ‘Jo que vaig passar la guer-
ra quan era una criatura hauré de
marxar d’aquest món passant
això?’. No tinc ganes de viure ga-
ire més, em falta alegria”, afirma. 

Té la veu cansada. Només
s’il·lumina quan recorda el pas-
sat. “A mi sempre m’ha agradat
la natura, i ara des de casa no veig
ni un arbre... Quan tenia 20 anys
vaig anar de Martinet a Andorra
i d’allà a Puigcerdà... Que bonic
que va ser!”, rememora. Per tra-
vessar la frontera ho va haver de
fer de matinada, quan no hi ha-
via guardes, perquè el règim
franquista no permetia a les do-
nes canviar de país. Són més de
130 kilòmetres de ruta a peu. Ara
l’Aurora ja no pot caminar pels
Pirineus, i ens recorda que tots els
joves serem gent gran i que tota
la gent gran va ser jove.  

SOLEDAT
El cas de la Pilar també té punts
semblants al de l’Aurora. Ella té
73 anys i el març de 2020 en feia
dos que el seu marit havia mort.
“La veritat és que he passat la
pandèmia amb molta angoixa.
Totes les mesures em van fer

agafar molta por”, explica. Durant
els primers compassos no sortia
de casa i se sentia sola. “Ho vaig
passar molt, molt malament... Hi
havia dies que no em volia llevar
ni menjar”, recorda.

La soledat ha estat una cons-
tant. Segons un estudi d’Amics de
la Gent Gran, més del 40% dels
usuaris amb els quals tracten se
senten menys acompanyats ara
que abans de la pandèmia. Tal
com detalla Quiles, la soledat
s’ha agreujat encara més per la
manca de coneixements tecno-
lògics d’aquesta població. “Tres
de cada quatre persones que
acompanyem fan servir el telèfon
fix per a la seva comunicació”,
afirma per afegir que “la bretxa
digital és severa”. Això va fer
que moltes persones perdessin el
contacte humà directe. Amb tot,
Quiles llença una reflexió: “Mol-
ta gent a la qual preguntàvem
com estava vivint el confina-
ment ens replicava: ‘Quin, aquest
o el d’abans?’. Abans de la pan-
dèmia ja vivien reclosos”.

La mateixa Pilar s’ha sentit
abandonada. Considera que la
pandèmia ha aprofundit el me-
nyspreu de la societat cap a la gent
gran. “Els avis serveixen fins que
són útils per cuidar els fills dels
fills, i quan no aporten res se’ls

“Abans vivia molt bé, 
i ara m'enrabio perquè
em dic: ‘Jo que vaig
passar la guerra quan
era una criatura hauré
de marxar d'aquest
món passant això?’. 
No tinc ganes de viure”

aparta i es tornen invisibles”, cri-
tica. Ella, però, creu que de tot-
hom es pot aprendre alguna cosa. 

Sigui com sigui, fa uns mesos
que les coses ja no són tan dures per
a la Pilar. “La situació va canviar
com si haguessin girat un mitjó
quan va venir el voluntari d’Amics
de la Gent Gran... Va ser com un
fletxazo, ens vam entendre des del
primer moment”, comenta rient.  

RESISTÈNCIA I ESPERANÇA
Als seus 86 anys, la Maria Teresa
té un rellotge intel·ligent al canell
que li diu que ha de fer 6.000 pas-
ses cada dia. El passadís de casa
seva, ha comptat, són unes 100
passes. Durant el confinament, el
recorria 60 vegades cada dia. “Ho
feia quan hi havia anuncis a la te-
levisió o en altres moments”, ex-
plica. El seu cas demostra la ca-
pacitat de resiliència de moltes
persones grans. 

Ella ha aprofitat la pandèmia
per abonar-se a les seves afi-
cions. “Durant el confinament
vaig llegir, vaig escriure... Vaig po-
der fer el que volia”, diu. El seu cas
divergeix del d’altres persones
d’edat avançada que no tenen la
mateixa vitalitat. Què la fa dife-
rent? Seria molt fàcil parlar de ca-
ràcters, però en la seva història hi
ha dos elements cabdals. El pri-

mer: en cap moment s’ha sentit
sola, ja que el contacte amb la fa-
mília ha estat constant. “Els meus
fills em venien a veure des de la fi-
nestra i cada nit fèiem videocon-
ferències”, diu. El segon: les no-
ves tecnologies. “Amb les amigu-
es, tot i que fa dos anys que no ens
veiem i abans quedàvem almenys
un cop al mes, ens hem continu-
at parlant pel WhatsApp”, afegeix. 

Malgrat tot, ella també ha tin-
gut por. “Ara no em faré la valen-
ta [riu], perquè tot aquest temps
he tingut el termòmetre sempre al
costat per posar-me’l al mínim
símptoma”, admet. A més, també
s’indigna pel que ha passat a les re-
sidències. Tanmateix, és cert que
la seva manera d’entendre el món
l’ha ajudat. “Amb l’edat que tinc
veig les coses diferent. Les coses
passen. No hi ha una explicació per
a tot i no cal buscar-la”, afirma. 

La Maria Teresa, com totes
les persones grans, com l’Auro-
ra i la Pilar, ha estat víctima
d’un món que fa bona l’expressió
“el mort al sot, el viu al rebost”.
El mort són les persones grans i
els vius la resta. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“La pandèmia 
ha aprofundit el
menyspreu cap a la
gent gran... Els avis
serveixen fins que són
útils per cuidar els nets,
i quan no aporten 
res se'ls aparta”

Qui no té un avi, una àvia, un pare o una mare
d'edat avançada? Són les persones que més han patit

la pandèmia i mereixen les nostres històries
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Poden semblar quatre arreple-
gats que han decidit manifestar-se
davant d’una clínica d’interrupció
voluntària de l’embaràs. Estan re-
sant de genolls a terra, brandant
cartells a l’aire o increpant els
professionals de salut que van al
seu lloc de feina. S’acarnissen amb
les dones que hi van a avortar.

Malgrat això, els grups que de
vegades hi ha a les portes de les clí-
niques avortistes de Barcelona
són part d’un moviment ultra-
conservador connectat interna-
cionalment. Són grups que saben
a la perfecció el que fan. Així ho de-
termina la darrera investigació de
l’Observatori de Drets Sexuals i Re-
productius, que posa el focus en les
organitzacions fonamentalistes i els
seus atacs als drets humans. “A di-
ferents ciutats de l’Estat trobem
grups de persones davant les por-
tes de les clíniques assetjant i vio-
lentant dones”, expliquen des de
l’observatori. “Pot semblar una
acció localitzada, aïllada i duta a
terme per grups de fanàtics reli-
giosos, però no ho són”, diuen.

FONAMENTALISTES
La capital és la ciutat del país on hi
ha un accés més gran a l’avorta-
ment. És per això que els grups fo-
namentalistes concentren la seva
activitat aquí. Són organitzacions
com 40 dias por la vida, un col·lec-
tiu que publicita actes de pressió
davant de clíniques. Per exemple,
entre el 2 de març i el 10 d’abril de
2022 podrem veure els seus mem-
bres a les portes de les clíniques
Dalmases i Anglí. Què hi faran? Tal
com el mateix grup reconeix, “es
resa perquè pari el crim de l’avor-
tament”. A més, conviden els seus
integrants a portar “uns cartells
amb missatges en positiu com: ‘No

estàs sola, podem ajudar-te’, ‘Pre-
go pel teu nadó i per tu’ o ‘Resa per
la fi de l’avortament'”.

DE BARCELONA AL MÓN
El que demostra que l’organitza-
ció té poder d’incidència estatal és
el fet que l’acció a les dues clíniques
es farà simultàniament a 10 ciutats
espanyoles més. Però la incidèn-
cia d’aquest grup no només és es-
tatal. De fet, 40 dias por la vida té
presència a més de 600 ciutats de
tot el món i a una seixantena de
països. Tanmateix, la seva seu
central es troba als Estats Units, i
el seu president, Shawn Carney, va
aplaudir la gestió de Donald
Trump en matèria d’avortaments.

És per tots aquests motius que
no podem afirmar que les con-
centracions que es fan a Barcelo-
na siguin fruit de grups fonamen-
talistes aïllats, sinó que són part
d’una organització internacional
amb molt poder. “Saben com fer-
ho… Mai són més de 20 persones
per evitar haver de demanar una

ordre per poder-se concentrar”, ex-
plica Elena Longares, coordina-
dora de l’observatori.

LA TRAMA INTERNACIONAL
40 dias por la vida és només un
dels molts grups antiavortistes
d’ultradreta que actuen al territo-
ri. Un exemple escollit a l’atzar, ja
que la llista d’organitzacions si-
milars és llarga.

Almudena Rodríguez García,
autora amb Unai Gil Farré, de l’in-
forme Ofensiva fonamentalista
a la democràcia, explica que a Ca-
talunya “hi ha altres associacions
com Provida, una de les organit-
zacions que més poder té aquí”.
Aquest grup antiavortista tradi-
cional té implantació en l’àmbit es-
tatal i està relacionat amb altres
col·lectius com RedMadre o Haz-
teOir. Alhora, té vinculacions amb
entitats internacionals.

“Provida o RedMadre actuen
des de fa molt contra l’avorta-
ment, mentre que altres grups
com CitizenGo [marca interna-

cional d’HazteOir], tot i odiar la in-
terrupció voluntària de l’embaràs,
tenen una projecció política”, diu
Rodríguez. De fet, aquesta última
plataforma, dirigida per Ignacio Ar-
suaga –familiar de Rodrigo Rato–
, és aliada de Vox i l’ha finançat, tal
com assenyala WikiLeaks.

En el terreny pròpiament ca-
talà hi ha organitzacions com E-
Cristians, un grup de pressió fun-
dat per Josep Miró i Ardèvol, ex-
conseller d’Agricultura, Ramade-
ria i Pesca de la Generalitat entre
1984 i 1989 amb CiU i regidor de
Barcelona fins al 2002. E-Cristians,
però, té una projecció més ideolò-
gica que activista i és el grup ma-
triu de portals web com Converses
a Catalunya o Forum Libertas.

Totes aquestes organitzacions
estan connectades internacional-
ment. “Es tracta de tot un entramat
organitzat que rep importants
quantitats de diners i que, després
de definir unes accions concretes
les implementa de manera loca-
litzada a cada estat i territori”,

afirmen des de l’Observatori dels
Drets Sexuals i Reproductius.

COM HEM ARRIBAT FINS AQUÍ?
Aquests grups d’ultradreta cada
cop tenen més poder. “Ja no són
un risc potencial, sinó que han pas-
sat a l’acció i tenen presència als
mitjans, que sovint en blanquegen
la ideologia”, afirma Rodríguez. 

Com pot ser que aquesta ideo-
logia tingui tanta força? Segons
expliquen des de l’observatori, la
clau és el finançament. “Hi ha una
gran opacitat amb l’aspecte eco-
nòmic”, assenyalen per afegir que
sovint hi ha una relació “entre
aquests grupuscles i les elits eco-
nòmiques, polítiques, eclesiàsti-
ques i aristocràtiques”. WikiLeaks
ho ha demostrat. Entre els grans do-
nants d’alguns grups d’ultradreta hi
ha figures com el president del
Corte Inglés, Isidoro Álvarez, el
propietari del grup Eulen, David Ál-
varez Díez, o l’expresidenta de Fo-
mento de Construcciones y Con-
tratas (FCC), Esther Koplowitz.

El fonamentalisme és aquí
» Els grups antiavortistes i d’ultradreta internacionals augmenten la seva presència a Barcelona
» Les concentracions a les clíniques avortistes són part d’un gran moviment ultraconservador

Organitzacions com HazteOir estan connectades amb grups d’ultradreta internacionals. Foto: Àlex Recolons/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA
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TRANSPORT4Els darrers canvis
de mobilitat de la ciutat i l’aug-
ment de les compres online vis-
cut arran de l’esclat de la pan-
dèmia han provocat que ara si-
gui més difícil per als repartidors
fer la seva feina. Hi ha intenses
congestions o costa trobar places
de càrrega o descàrrega on apar-
car. És per això que ahir l’Ajun-
tament va anunciar una sèrie de
mesures que vol impulsar per
millorar la situació. 

Per una banda,  l’objectiu és
substituir part de la distribució
a domicili a canvi de fer créixer
els punts de recollida físics, que
serien una mena de taquillers on
es podrien anar a buscar els
productes comprats. Una ins-
tal·lació similar es vol fer als mer-
cats  municipals, on els clients
podran recollir les compres de
menjar.  En aquesta línia, tam-
bé es vol augmentar el nombre
de Centres de Distribució Urba-
na de Mercaderies (CDUM’s), on
s’emmagatzemen paquets que es
distribueixen amb transports
sostenibles. 

D’altra banda, l’Ajuntament
també proposa que certs repar-
timents es facin en horaris noc-
turns. En aquest sentit, el primer
tinent d’alcalde, Jaume Collbo-
ni, va assenyalar que aquest po-
dria ser el cas dels supermer-
cats.”Es tracta de no concentrar
totes les descàrregues en els
mateixos horaris”, va dir.

TAXA AL COMERÇ ONLINE
Sobre la taxa que el consistori vol
imposar a grans empreses de co-
merç online, l’Ajuntament va
explicar que treballa amb la idea
de poder presentar una propos-
ta abans de l’estiu. Tal com va re-
calcar la tinenta d’alcalde d’Ur-
banisme, Janet Sanz, “la distri-
bució no és gratuïta”. 

Cada cop és més difícil aparcar per als repartidors. Foto cedida

El consistori vol una distribució
de mercaderies més eficient

Ajudes | Pròrroga dels B·Crèdits
L’Ajuntament, a través de Barcelona Activa, ha renovat el programa de

finançament B·Crèdits destinat a microempreses i autònoms que pateixen
els efectes de la crisi. El 2021 es va ajudar 594 microempreses a continuar.

Dependents, entre les 10
feines més demandades

OCUPACIÓ4Al llarg del 2021, el
comerç va estar molt ben posi-
cionat en el rànquing de feines
més sol·licitades de Barcelona
Activa. Per una part, depen-
dent de botigues ocupa la se-
gona posició, per l’altra, de-
pendent de comerços d’ali-
mentació la cinquena i, per aca-
bar, cambrer la setena. 

BONES XIFRES LABORALS
També és important posar so-
bre la taula que l’any passat
Barcelona va ser escenari d’u-
na important inserció laboral.

Segons xifres de Barcelona Ac-
tiva, el 87% de les ofertes van
ser a la ciutat i la resta a l’àrea
metropolitana i, a més, els sec-
tors que més feina van donar
van ser els de serveis a les em-
preses, telecomunicacions i
TIC, comerç i turisme. 

Pel que fa a la durada de les
vacants gestionades per Barce-
lona Activa, un 38% van ser
places indefinides, un 55% con-
tractes de més de sis mesos i un
7% de menys de sis mesos. Ga-
irebé un 78% de les jornades van
ser completes i la resta parcials.

Dependent de botigues, la segona feina més demanada. Foto: Ajuntament
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Abans del matx contra el
SESE vas voler animar
l'equip des de la distàn-

cia, perquè estaves confinada
amb la covid. El grup es va
emocionar quan va escoltar el
teu missatge al vestuari.
Ai, se'm posa la pell de gallina...
Sempre intento transmetre'ls en-
ergia i confiança. Els últims entre-
naments havia estat durs  perquè
una altra companya també era
baixa per aquest maleït virus i
una altra havia faltat un dia per
problemes personals. Ho vaig pas-
sar fatal seguint el jugada a juga-
da del partit perquè no el re-
transmetien i... Vam guanyar! Quin
orgull! Quin equipàs que tinc, eh!

Sempre has estat tan generosa?
No soc una jugadora talentosa i em
centro a ajudar en intangibles: vull
que les companyes sempre estiguin
còmodes i se sentin importants. 

Estàs enamorada del bàsquet.
Hi acostumes a veure molt més

enllà del que normalment es
veu amb els ulls.
Sens dubte. No diria que és un es-
til de vida, més aviat que forma
part de la vida. Tinc molt clar
que mai deixes el bàsquet ni ell et
deixa a tu. Sempre hi estaràs vin-
culada pel que t'aporta en el teu
dia a dia, les teves accions i ma-
nera de fer i pensar.

Com descriuries el teu vincle
amb el bàsquet?
Cada peça d'un equip és indis-
pensable i irreemplaçable, i hi
aporta detalls diferents. Un grup
és una petita comunitat en què
les relacions s'intensifiquen per-
què la temporada és molt curta i
intensa. Conec les meves limita-
cions i m'exigeixo actitud i com-
promís. Jo havia jugat a Primera
i Segona Catalana, i he arribat a
Copa Catalunya una mica de re-
bot. Així que  aprofito al màxim els
meus minuts. Són un regal!

La teva companya Mar Ibern
em va explicar una mica per so-
bre com va ser el teu fixatge pel
CB Granollers. [Riem].
Quan va arribar la covid, vaig pen-
sar que ja no jugaria més. Ho tenia

clar. Després vaig fitxar, entre co-
metes, per l'AE Bellsport, però no-
més em vaig entrenar amb elles.
No vaig arribar a competir amb el
grup. Quan ja m'havia mudat a
Granollers, em van proposar que
m'entrenés amb el segon equip,
encara que no jugués. Vaig parlar
amb el Cesc Pujadas, el tècnic, i ens
vam posar d'acord. Un dia, però,
l'Àngel López i el Guillem Gonzá-
lez, que eren els entrenadors del
primer equip, em van suggerir

d'entrenar i jugar un amistós
aquell cap de setmana. Em vaig
sentir bé i just una jugadora de la
meva posició va marxar del club.
I m'hi vaig quedar!

He vist poques esportistes que
animin tant a la banqueta com tu.
No callo mai i m'hi deixo l'ànima,
igual que a la pista. M'importa poc
ser petiteta: si em quedo amb una

rival gran, li posaré les coses difí-
cils. És el que en Martí Roget es-
pera de mi. La feina invisible. Els
intangibles.

Com sols animar a la banqueta?
Tens alguna paraula o onoma-
topeia que repeteixis molt?
"Som-hi, som-hi, defensa, defen-
sa...". Quan la base crida la jugada,
a vegades la repeteixo. Igual que
quan fem una defensa especial.
Animo sobretot quan una com-
panya, per exemple, perd una
pilota. Tothom sap aplaudir una
cistella, però el més difícil és fer-
ho després d'un error. És més
bonic que t'animin quan l'acció
no t'ha sortit bé que quan sí. Per-
què tu ja saps que ho has fet bé!

Sols patir més per la resta que
per tu?
Tal qual! I em passa dins i fora de
la pista. M'omple que a les com-
panyes els surtin les coses, per
elles i l'equip, i visc al límit les
emocions. Les bones i les dolen-
tes. Amb els anys he après a re-
lativitzar una mica els errors.
Abans fallava un tir i pensava: "Ja
no en ficaré cap". Ara més aviat

em dic: "Si les professionals fallen,
jo també puc fer-ho".

El pròxim dissabte 19 visita-
reu l'AB Premià.
Són un equip equilibrat i haurem
d'estar molt alerta. A la primera
volta les vam guanyar perquè
vam jugar força bé. Tornarà a ser
un partit molt intens i segur que
en Martí Roget el prepararà molt
bé: és el millor entrenador pel que
fa a tàctica que he tingut. Estic
aprenent una barbaritat de sis-
temes, jugades i de lectura de joc
amb ell. Les companyes també
són un llibre obert. 

Què sents per les Corts?
És casa, el meu barri. L'estimo i
m'encanta. Vaig néixer a la Ma-
ternitat i vaig estudiar el Batxillerat
a l'IES Les Corts, i els seus carrers
i botigues, les biblioteques o els
casals de joves formen part de la
meva infantesa, adolescència i
joventut. La meva àvia també hi
viu allà. Des de ben petita he
acompanyat els pares al mercat
cada cap de setmana i anàvem a
veure el Joventut Les Corts. Era la
nostra tradició!

“Tinc molt clar que 
mai deixes el bàsquet 
ni ell et deixa a tu”

Laura Lobo  / Jugadora del CB Granollers

“Hola, equip! Sou les companyes amb més talent que he tingut mai i sé que podeu
i heu de confiar en vosaltres, en el cos tècnic i en el vostre treball. Estan sent dies
complicats, però amb il·lusió i ganes... Guanyarem!”, assegurava la cortsenca Laura

Lobo (Barcelona, 1996), jugadora del CB Granollers. Era un àudio motivador.

“Tothom sap aplaudir
una cistella, però el
més difícil és fer-ho
després d'un error”

Foto: Cronómetro de Récords

Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE visita el FS Castelldefels  
El conjunt de Borja Carasusán visita el FS Castelldefels avui, en partit corresponent 
a la 15a jornada del grup 2 de Segona Divisió i que es va ajornar en el seu moment.

Després, l’AE Les Corts-UBAE rebrà dissabte 19 el FSF César Augusta.

Toni Delgado
LES CORTS
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La Cubana torna amb el seu divertit es-
pectacle Adeu, Arturo. A partir de la
mort als 101 anys d’edat del polifacètic
artista internacional Arturo Cirera Mom-
pou, el públic coneixerà la vida d’a-
quest escriptor, pintor, escultor, col·lec-
cionista d’art, poeta, compositor musi-
cal, dramaturg, actor i director.

Al teatre Coliseum de Barcelona.

Teatre

Adeu, Arturo
Jordi Milán

Amor, optimisme i alegria són tres in-
gredients molt presents al nou àlbum de
Pupil·les, Tot i res (Halley Records). El se-
gon disc d’aquestes dues valencianes ho-
menatja el poeta Joan Vinyoli amb el tí-
tol i aplega una desena de cançons
que s’allunyen una mica del rap més dur
que feien abans, i s’inclinen per melodies
i ritmes més festius. 

Música

Fleeha fet història als Oscars ja abans de
la gala, que se celebrarà el 27 de març:
l’han nominat alhora a les categories de
pel·lícula documental, pel·lícula d’ani-
mació i pel·lícula internacional. Aquest
film danès, estrenat amb èxit al Festival
de Cinema de Sundance, explica la his-
tòria d’un refugiat afganès homosexu-
al que va haver de fugir del seu país. 

Pelis i sèries

Flee
Jonas Poher Rasmussen

Tot i res
Pupil·les

Viatge a Orient
El Museu Diocesà de Barcelona acull, des del 13 de gener
i fins al 22 de maig, l’exposició ‘Viatge a Orient’, que ofe-
reix als visitants “les dues cares d’una mateixa moneda”,

segons els organitzadors. D’una banda, mostra la mirada
orientalista de la pintura de casa nostra de finals del segle
XIX i principis del XX, amb obres d’artistes com Fortuny o
Sorolla. D’altra banda, exhibeix una versió més realista de
l’Orient a través de l’obra del monjo expedicionari Bona-

ventura Ubach, que es va convertir en documentalista
quan va decidir fer el seu gran viatge per aquest territori.

Carla Simón, Arantxa Echevarría, Belén Funes, Pilar Palome-
ro i, ara, Clara Roquet (Malla, 1988). El Goya a la millor direc-

ció novella ha tingut nom de dona per cinquè any conse-
cutiu i, concretament, és el tercer cop en els últims cinc

anys que el guanya una dona catalana. Roquet es va endur
l’estatueta el passat dia 12 per la seva òpera prima, Libertad,
que també li va valdre a Nora Navas el premi a millor actriu

de repartiment. A Libertad, una família passa l’últim estiu
de l’àvia, malalta d’Alzheimer, a la segona residència. La

Nora, de 14 anys, no troba el seu lloc, fins que arriba la Li-
bertad, la filla de 15 anys de la Rosana, la dona colombiana
que cuida l’àvia. “He pogut fer aquesta pel·lícula perquè he
gaudit de certs privilegis a la meva vida, privilegis que algú

com la Libertad no ha tingut”, va dir Roquet en el discurs
d’agraïment. “Tant de bo en el futur siguin les Libertades

d’aquest món les que puguin fer les seves pròpies pel·lícu-
les, des dels seus propis punts de vista, i que el cinema deixi
d’estar només en mans dels més privilegiats”, va concloure.

C L A R A  R O Q U E TQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser directora de cinema
Fins ara era coneguda al món del cine com a guionista

Famosos

Guanyar el Goya a millor direcció novella
L’han premiat per la seva òpera prima, ‘Libertad’

Discurs molt aplaudit
Valoren que es mostrés conscient dels seus privilegis

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Un cantant de blues de 20 anys que ha in-
tentat suïcidar-se torna a casa després d’u-
na breu recuperació a l’hospital. Pateix una
amnèsia parcial que no li permet recor-
dar qui és però sí dades i fets històrics, tot
i que no pot endreçar-los en el temps. Alli-
berat del dolor i la història personal que
el va empènyer a intentar matar-se, el jove
passa el temps passejant per Istanbul.

Llibres

Laberint
Burhan Sönmez

| Infernax
Una aventura clàssica, amb un punt de nostàlgia i un cavaller com a protagonista.

Infernax es va estrenar per Sant Valentí i està disponible per a PC, PS4, Switch i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FACTORS

És més freqüent que la caspa aparegui durant l’hivern 
que no pas a l’estiu, i els canvis de temperatura tampoc hi ajuden

REMEIS NATURALS

HIVERN

DE FARMÀCIA

E S T I L S  D E  V I D A

i BELLESA

Tenir cura dels cabells pot ser més difícil del que sembla: hi
ha qui els té amb tendència greixosa, hi ha qui pateix per-
què en té massa pocs... i hi ha qui té caspa. Si aquest últim

és el teu cas, no estàs sol: prop d’un 50% de la població adulta
mundial té el mateix problema, segons la dermatòloga Nayra
Merino, membre de l’Acadèmia Espanyola de Dermatologia. 

La caspa pot afectar tant les cabelleres amb tendència seca
com greixosa, i en cada cas té una causa diferent. El que tenen
en comú l’una i l’altra són els factors que afavoreixen la seva apa-
rició, entre els quals hi ha l’ús d’un xampú inadequat per al tipus
de cabells, l’estrès i la predisposició genètica. A més, és més fre-
qüent a l’hivern que a l’estiu. Els canvis de temperatura no hi aju-
den, així que evita rentar-te el cap amb aigua molt calenta i eixu-
gar-te els cabells amb l’assecador a màxima temperatura.

Pel que fa a la solució un cop ja ha aparegut la caspa, si no
en tens molta, hi ha alguns remeis naturals que poden ser útils,
com ara aplicar vinagre de poma o bicarbonat al cuir cabellut. Si
no marxa, prova amb un xampú anticaspa (evita els de super-
mercat, ves a la farmàcia) i demana hora amb el dermatòleg.

Prevenir i combatre la caspa

Hi ha factors que afavoreixen l’aparició de la caspa, 
com l’ús d’un xampú inadequat, l’estrès o la predisposició genètica

Les claus

Si en tens poca, hi ha remeis naturals útils contra 
la caspa, com el vinagre de poma o el bicarbonat

Si el problema persisteix, compra un xampú anticaspa: 
evita els de supermercat i busca productes de farmàcia
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